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مســـالهپژوهشیکیازکلیدواژههای»جذاب«اما»مبهم«

نظامآموزشکشوراست.بسیاریازدانشگاهیانپژوهش

راتنهابهارسالمقالاتخلاصهمیکنندوبخشیازمدیران

دانشگاهینیزآنرایکحالتفانتزیبرایبالابردنرتبهو

جایگاهدانشگاهیمیدانند.همهاینسوالاتبهانهایشد

تاسراغرئیسپژوهشگاهوشبکهآزمایشگاهیدانشگاهآزاد

اسلامیبرویم؛مجموعهایکهمسئولیتباشگاهنخبگان

وپژوهشـــگرانایندانشـــگاهرانیزبرعهـــدهداردوقطعا

میتوانستاطلاعاتقابلتوجهیدربارهوضعیتپژوهشو

ابزارپژوهشمحققانکهآزمایشگاهوکارگاهاستدراختیار

ماقراردهد.گفتوگویمارابابابکنگاهداریمیخوانید.

ماموریتوســـاختارپژوهشـــگاهوشـــبکهآزمایشگاهی

بهچهصورتاست؟

در ابتـــدا باید توضیحاتی ارائه بدهـــم. ما در اینجا دو ماموریت 

داریم؛ اول، پژوهشـــگاه و شبکه آزمایشـــگاهی و دوم، باشگاه 

پژوهشـــگران جوان. تفکیکی در دانشگاه آزاد اسلامی در دوره 

جدید شـــکل گرفته که موضوع پژوهش از فنـــاوری و نوآوری 

جدا شـــد. این مســـاله هم ابتدا به خاطر حجم و وســـعت کار 

در این دانشـــگاه و سپس تحت الشـــعاع قرار نگرفتن فناوری و 

نوآوری حول مساله پژوهش بود. وظایف حوزه پژوهش و شبکه 

آزمایشگاهی، اداره مراکز تحقیقاتی و پژوهشکده واحدهاست 

که کل مراکز آزمایشـــگاهی واحدها در ایـــن مجموعه تعریف 

می شـــوند. در مجموع، تمام فعالیت های حول پژوهش به غیر 

از مســـاله پایان نامه های دانشـــجویان در این مجموعه تعریف 

می شوند. البته در تقســـیم بندی جدید، موضوع پایان نامه در 

اختیار معاونت های موضوعی قرار گرفته است. 

ایندستهبندیچقدرمبتنیبرسنددانشگاهاسلامی

است؟

ســـند دانشگاه اسلامی، سندی است که مستقیما به دانشگاه 

آزاد اســـلامی ابلاغ شـــده و دکتر طهرانچی تصمیم گرفتند در 

همه برنامه ریزی ها و تصمیم گیری ها این سند را در نظر بگیرند. 

در ســـند دانشگاه اسلامی بر یکپارچگی بین آموزش و پژوهش 

تاکید بسیار شده که دانشگاه آزاد اسلامی در ساختار جدید خود، 

آموزش و پژوهش را در یک جا جمع کرده است؛ به این صورت که 

پایان نامه های دانشجویان که در حقیقت پژوهش یک دانشجو 

بوده و همچنین آموزش های درسی، در یک معاونت موضوعی 

مثل علوم انسانی و هنر تجمیع شده است و همین طور آموزش 

دانشجویان علوم پایه، فنی و مهندسی و کشاورزی نیز به معاونت 

علوم پایه و فنی و مهندســـی سپرده شده است. همان طور که 

گفتـــم، به غیر از بحث پایان نامه هـــا، موضوعات دیگر ازجمله 

مقالات، ژورنال ها و... برعهده این مجموعه است. 

اینگستردگیفعالیتراچگونهدستهبندیمیکنید؟

ما فعالیت ها را به صورت ســـامانه ای درآورده ایم. درحال حاضر 

نزدیک به 15 ســـامانه مختلف پژوهشـــی را در نظر گرفته ایم، 

ســـفارش ها را به مرکز فنـــاوری اطلاعات دادیـــم و با توجه به 

گستردگی ای که در دانشگاه آزاد اسلامی وجود دارد، دو راه حل 

برای انجام فعالیت ها وجود دارد؛ یا فعالیت ها را سامانه سپاری 

کنیم و یا اینکه به ترتیب و به صورت صفی انجام دهیم. کاری که 

ما اینجا در حال انجام هستیم، هم به صورت سامانه سپاری و هم 

به صورت صفی است، که البته بخش عمده کارها را سامانه سپاری 

کرده ایم. این ســـامانه ها شامل ســـامانه مجلات، تحقیقات، 

شبکه های آزمایشگاهی، ساتا، تشویق مقالات، کتابخانه های 

دانشگاه و... است. 

حوزه های صفی را به صورت تفویض اختیار به استان ها که بعضا 

مسائل جزئی آن اســـتان نیازی به ورود سازمان مرکزی ندارد، 

داده ایم که در 11 مورد بوده است. 

سیاستگذاریوراهبریشمادرمرکزبهچهنحویخواهد

بود؟

وقتـــی در یک مجموعـــه ای مدیریت می کنیـــد، این مدیریت 

شـــامل چهار حوزه می شود؛ 1- سیاســـتگذاری و برنامه ریزی، 

2- سازماندهی، 3- راهبری و 4- نظارت و ارزیابی. 

در همان ابتدا گفتیم که ما به عنوان معاون دانشگاه رویکردهای 

هیات رئیسه و ریاســـت را به زبان عملیاتی تبدیل می کنیم. ما 

نباید بازگو کننده و تکرار کننده رویکردها و راهبردها باشـــیم. 

در نتیجه یک بازبینی در تبیین آیین نامه ها و دســـتورالعمل ها 

در دســـتور کار پژوهشگاه و باشـــگاه قرار دادیم. در این حوزه 

19آیین نامه جدید نوشته شد و دســـتورالعمل های موجود را 

مورد بازنویسی قرار دادیم. 

رویـــه جدیدی که ایجـــاد کردیم، مشـــارکت دادن واحدها در 

تصمیم سازی های حوزه پژوهش است که در دوره های قبلی به 

این شکل نبود. این مساله در معاونت های دیگر ازجمله فناوری 

و نوآوری نیز در حال انجام است و مزیت این مدل تصمیم سازی، 

بالا رفتن حس مشارکت در عمل خواهد بود. 

  می خواهیم ســـهم 38 درصد پژوهش کشـــور 

را داشته باشیم

شمادربارهتدوینسیاستگذاریحوزهپژوهشحرفزدید.

دقیقادردانشگاهآزاداسلامیچهبرنامهایرامیخواهید

درحوزهپژوهشاجراکنید؟

اقدام بزرگی که در این مجموعـــه صورت گرفت، تدوین برنامه 

راهبردی عملیاتی پژوهش دانشـــگاه آزاد اســـلامی تا ســـال 

1404 است. اقدامات اولیه آن صورت گرفته و این برنامه نهایی 

شـــده و مورد توجه دکتر طهرانچی نیز قرار گرفته اســـت. یک 

برنامه مفصل در تمام حوزه های پژوهش تدوین شـــده اســـت. 

براساس اینکه دانشگاه آزاد اسلامی در نظام کلان علم و فناوری 

 چه ســـهمی دارد، ما برنامه ریزی کرده ایـــم. در حوزه آموزش،

 38 درصد کل آموزش عالی کشور را برعهده داریم و اینکه بتوانیم 

در حوزه پژوهش هم سهم 38درصدی را داشته باشیم، یکی از 

برنامه های اصلی ما خواهد بود. در این برنامه ریزی سهم دانشگاه 

را در علم وفناوری کشـــور تعریف کرده ایم و تمامی این برنامه ها 

براساس اسناد بالادستی ازجمله سند نقشه علمی و سند اسلامی 

دانشگاه بوده است. 

در مرحله بعد، در 10 محور اهداف کمی برای دانشگاه در سال 

1404 متصور شـــده ایم؛ یعنی برنامه ای که در نظر گرفته ایم، 

کلی گویی نبوده و عددگذاری شـــده است. یعنی مثلا در حوزه 

مقالات، آزمایشگاه ها و... سهم خودمان را احصا کرده ایم. البته 

به این هم بســـنده نکردیم و ســـهم استان ها هم در نظام علم و 

فناوری کشور را استخراج کرده ایم. این سهم با توجه به سه فاکتور: 

1- سهم منابع انسانی )اساتید و دانشجویان(، 2- ظرفیت های 

آزمایشگاهی و مراکز تحقیقاتی و 3- فرصت های منطقه ای است 

که مورد آخر براســـاس طرح آمایش ملی صنایع که توسط خود 

دانشگاه آزاد اسلامی است، انجام می گیرد. 

این برنامه ها در مرحله ارسال به واحدها و نظردهی آنها طی یک 

بازه 10روزه است که به محض بازگشت، نهایی و به هیات رئیسه 

ارسال خواهد شد. 

ازسیاســـتگذاریهاگفتید،امابدونشکیکیازمسائل

مهمدراجرایبرنامهســـازماندهیاست.دراینحوزهچه

برنامهایدارید؟

اعتقاد داریم اگر روندی بخواهد پایدار باشـــد، باید براســـاس 

ظرفیت های داخلی آن مجموعه شکل گیرد. بر همین اساس در 

مجموعه باشگاه و پژوهشگاه یک فراخوان به کل واحدها دادیم 

که براساس آن، 500 نفر از اعضای هیات علمی در فراخوان ما 

شرکت کردند و پس از غربالگری ای که صورت گرفت، درنهایت 

16 نفر انتخاب شدند و آنها در بخش های مختلف این مجموعه 

برای پیش بردن این اهداف سازماندهی شدند. در حوزه راهبری 

و نظارت نیز سعی کردیم در هر فصل گزارش های صورت گرفته 

را رســـانه ای کنیم. البته نشســـت هایی را به صورت منطقه ای 

در اســـتان های مختلف تدارک دیده ایم که این نشســـت ها دو 

حوزه ارتباط با صنایع و نشست های راهبری با حضور مسئولان 

واحدها خواهد بود. 

آیاســـامانهایقبلادردانشـــگاهآزاداسلامیبراینظارت

برپژوهشهانبودهاست؟

خیر، نبوده اســـت. این مســـاله آنجایی برای ما علنی شده که 

وقتی می خواســـتیم برنامه ریزی راهبردی را آماده کنیم، به خلأ 

آمار و داده خوردیم و آنجا بود که به دنبال ایجاد سامانه ای برای 

شفافیت پژوهش های صورت گرفته رفتیم. ما حتی سامانه ای برای 

رتبه بندی واحدها آماده کرده ایم و در نظر داریم رتبه دانشگاه آزاد 

اسلامی را به رتبه های ممتاز جهان در سال 1404 برسانیم. البته 

در بعضی رتبه ها جایگاه اول هستیم. 

چرابرخیموسساتجهانیمیتوانندواحدهایدانشگاه

آزاداسلامیرارتبهبندیکنند،اماخوددانشگاهاینامکان

راندارد؟

به دو صورت انجام می گیرد؛ مورد اول، بســـیاری از موسســـات 

رتبه بندی تقاضامحور هستند. یعنی آنها درخواست داده می کنند 

و دانشگاه ها داده ها را برای آنها ارسال می کنند و مدل بعدی، خود 

این موسسات رتبه بندی هستند که از روی پایگاه های علم سنجی 

)Web of Science( داده های خود را استخراج می کنند. 

 عامل رفع نیازهای کشورهای دیگر هستیم

یکیازموضوعاتمهمدرحوزهپژوهش،مسالهنظامبخشی

بهژورنالهااست؛مسالهایکهوضعیتنابسامانیدرنشر

داخلیدرتمامیحوزههایآموزشعالیدارد.شماچگونه

میخواهیدبااینموضوعبرخوردکنید؟

اگـــر بخواهیم در حوزه ژورنال هـــا کاری صورت دهیم، اول باید 

نظام نشـــر ملی را ســـامان دهیم و بعد دنبال نشـــر بین الملل 

باشـــیم. متاســـفانه ضعفی در کل کشـــور اعم از وزارت علوم و 

بهداشـــت بوده که قبل از اینکه نظام داخلی ژورنال را ســـامان 

دهند، هیات علمی ها را مستقیما به نشر بین الملل وصل کرده اند 

و می توانیم بگوییم ما در حال حاضر عامل کارگزار رفع نیازهای 

کشـــورهای دیگر هستیم. ولی اگر نظام نشر ملی شکل بگیرد، 

مجموعه انتشـــارات در خدمت نیازهای کشـــور قرار می گیرد. 

البته ما منکر نشـــر بین الملل نیســـتیم، اما نباید نشر داخلی 

نابسامان باشد. 

میگوینددرژورنالهایداخلییکنوعرانتوجوددارد

وبـــرایچاپیکمقالهدرایـــنژورنالهابایدهزینههای

میلیونیپرداختشود،شمااینموضوعراتاییدمیکنید؟

بله، چون زیرساخت ها به درستی شکل نگرفته است، این مسائل 

به وجود می آید. ما در دانشگاه آزاد اسلامی 387 ژورنال داریم و 

پیشنهاد داده ایم این ژورنال ها تحت یک سامانه ای خدمات ارائه 

دهند؛ یعنی مراحل پذیرش، داوری و نتایج دارای یک ســـامانه 

مدیریت شـــده باشد. البته یکی از اقداماتی که توسط دانشگاه 

صورت گرفت، الزام چاپ یک مقاله از دانشـــجویان دکتری در 

ژورنال های دانشگاه آزاد اسلامی است و این مساله برای ما این 

الزام را می آورد که زیرســـاخت های آن را فراهم کنیم. بر همین 

اساس محاســـباتی انجام دادیم و مشخص شد هرسال حدود 

یک چهارم دانشجویان دکتری به مرحله دفاع می رسند، بعد از آن 

موضوعات را تفکیک رشته و گرایش کردیم تا خلأ هایی را که برای 

انتشار وجود دارد، احصا کنیم. همه این نکات درحالی است که ما 

نمی توانستیم همه ظرفیت ژورنال ها را برای مقطع دکتری بگذاریم 

و باید 25 درصد آن را به بیرون از دانشگاه اختصاص می دادیم. 

بعد از آن قانونی گذاشتیم که در هر رشته گرایش باید دو ژورنال 

وجود داشـــته باشد تا اگر مقاله ای در یکی از ژورنال ها امتیازی 

نیاورد، در ژورنال بعـــدی بتوانیم جبران کرده و کنترل کیفیت 

مقاله ارســـالی را بررسی کنیم، یعنی اگر مقاله ای در دو ژورنال 

حائز امتیاز نشد، مشخص می شود خارج از کیفیت است. ما در 

حوزه علوم انسانی نزدیک به 50 ژورنال کسری داریم، در حوزه 

علوم پزشکی و کشاورزی کسری نداریم، در علوم پایه نیز فاصله 

زیادی با استاندارد نداریم. البته قید های دیگری نیز وجود دارد. 

یکیازماموریتهایاینمجموعه،مدیریتآزمایشگاهها

است.شـــنیدههاحاکیاستکهدانشـــگاهآزاداسلامی

تجهیزاتمناسبیدرحوزهآزمایشگاهیدارد. 

در شـــبکه های آزمایشگاهی دارای مربیان آزمایشگاهی زیادی 

هستیم. از طرف دیگر آزمایشگاه ها و کارگاه های زیادی داریم، 

ولی می بینیم که مربی بیکار و آزمایشگاه هم فعالیتی ندارد. بر 

این اساس، آیین نامه های موجود را به گونه ای اصلاح کردیم که 

هریک از واحدهـــا وارد قرارداد خدماتی با مجموعه های بیرون 

شـــوند و تا 40درصد از ســـود قرارداد به فـــرد ارائه دهنده داده 

شـــود. بعد از آن ساعت پژوهشی برای اعضا تعریف کردیم. یک 

طرح تعاون تجهیزات آزمایشگاهی هم صورت دادیم که امکان 

جابه جایی تجهیزات و فروش و اجاره به واحد مقصد و مبدا وجود 

خواهد داشت. 

یعنیالانآمارهایدقیقیازجزئیاتتجهیزاتآزمایشگاهی

وکارگاهیوجوددارد؟

بله، مشـــخصا و به صورت ســـامانه درآمده اســـت. وســـعت 

کار صورت گرفتـــه در حـــدی اســـت که حتـــی وزارت علوم و 

ریاســـت جمهوری یک دهم این تجهیـــزات را هم ندارند. ما در 

موضوع دراختیـــار قرار دادن کارگاه و آزمایشـــگاه ها به دیگر 

موسسات آموزشی ازجمله دانشگاه های غیرانتفاعی، دولتی و... 

هم رشد خوبی داشته ایم و به عدد خوبی رسیده ایم. 

  مدیران دانشگاهی پژوهش را هزینه کرد 

می دانند نه سرمایه گذاری

یکیازنکاتیکهموردســـوالوابهامبندهقراردارد،نگاه

فانتزیبهمسالهپژوهشدرآموزشعالیکشوراست،این

مسالهآنجاییقابللمساســـتکهروسایدانشگاههای

بزرگمامســـالهپژوهشرااولویـــتآخریمیدانند.این

مسالهراچطورتحلیلمیکنید؟

 GDP در کل کشـــور اگر میانگین بگیریم، بیش از نیم درصد از

)تولید ناخالص( به مساله پژوهش اختصاص داده نشده است، 

هرچند در برنامه ریزی ها گفته شده به سه درصد باید برسیم. این 

مساله چند عامل دارد؛ نگاه نادرست مدیران به مساله پژوهش 

و این از آنجایی نشات می گیرد که این مدیران، مساله پژوهش 

را یک نوع هزینه کرد می دانند نه سرمایه گذاری. 

پـــس نگاه به حـــوزه پژوهش یک نگاه هزینه ای اســـت و برای 

همین اســـت وقتی دچار کمبود بودجه می شوند، می گویند 

از بودجه های هزینه ای بزنیم که پژوهش در این دســـته بندی 

قرار می گیرد. 

 نگاه به پژوهش فوق برنامه ای است نه برنامه ای

مساله بعدی، نگاه فوق برنامه ای و نه برنامه ای به مساله پژوهش 

است. همیشه پژوهش را یک امر لوکس و ویترینی می بینیم، نه 

یک نیاز اساسی برای مدیریت کشور، در حالی که نگاه کلان ما 

به اداره کشور، باید تکیه بر توانمندی داخل باشد که البته مساله 

تحریم مدیران دانشگاهی را مجبور به دیدن توانمندی داخلی 

کرد. این بهترین فرصت برای محققان و پژوهشگران کشور برای 

پاسخگویی به مسائل کشور خواهد بود. 

بحث دیگر، فوریت در مقابل اولویت اســـت؛ خیلی وقت ها به 

خاطر نگاه های کوتاه بینانه، اولویت را فدای فوریت می کنیم. 

فوریـــت را در هزینه های جاری، حقوق و... می دانیم و پژوهش 

را در مرحله بعدی. 

بحث دیگر، مساله نفت است. کشـــور ما هنوز منبع پایه اداره 

می شـــود و دانش پایه نیست. البته تلاش شده به سمت دانش 

پایه حرکت کنیم، اما هنوز منبع پایه هســـتیم. نفت یک متغیر 

برهم زننده بازی است. دانشگاه های ما، نیاز و بودجه خود را از 

کجا تامین می کنند؟ آیا به دنبال گرنت گرفتن از صنایع هستند؟ 

نه، چون آنها بودجه و هزینه های خود را از نفت می گیرند و هیچ 

نیازی برای ارتباط با صنعت و... ندارند. 

وقتی اول ســـال بودجه دانشـــگاه ها را می دهید، آیا دانشگاه 

بازهم سراغ صنعت می رود؟ از آن طرف هم همین مساله وجود 

دارد؛ وقتی به صنعت، ارز خرید تجهیزات می دهید، آیا صنعت 

به دنبال دانشـــگاه خواهد آمد؟ ان شاءالله یک روز در چاه های 

نفت بسته شود و دانشگاه ها مجبور شوند برای جذب گرنت به 

ســـراغ صنعت بروند و صنعت هم بـــه دلیل اینکه نمی تواند ارز 

تهیه کند، به سمت دانشگاه برود و آن موقع ارتباط بین صنعت 

و دانشگاه از حالت فوق برنامه ای به برنامه ای خواهد رسید. 

آخرین مولفه، بالا بردن استانداردهای حوزه پژوهش و تحقیقاتی 

اســـت که به خود ما بستگی دارد. پژوهشگران و محققان باید 

استانداردهای پژوهشـــی خود را بالا ببرند. نمی شود با فشار، 

افـــکار عمومی را مجبور به اســـتفاده از کالاهای داخلی کرد، 

بلکـــه محققان باید تمام تلاش خود را برای ارتقای نتایج کیفی 

و تولید فناوری هایی با استاندارد لازم به کار گیرند. پس ما هم 

مقصر هستیم. دانشگاهیان کمتر تحت فشار قرار دارند. بنده 

به عنوان کســـی که هم در حوزه سیاستگذاری بودم و در حوزه 

صنعت نیـــز تجربه ای دارم، این دلایل را در تشـــریح وضعیت 

پژوهش کشور می دانم. 

پتانســـیل داخل کشور ما بســـیار بالا است، اما به دلیل وجود 

مدیران ناکارآمد به وضعیت مطلوب نرسیده ایم. معتقدم حوزه 

علم و فناوری کشـــور ما با توان 20درصد خود در حال فعالیت 

است و مابقی بالفعل نشده است. 

  نیمکت خبر

ورودسازمانبازرسیکلکشوربهپایاننامههایتقلبی

حسین آقابابایی، مدیرکل دفتر حقوقی وزارت علوم در گفت وگو با ایرنا درباره شناسایی پایان نامه های تقلبی 

اظهار داشت: »سازمان بازرسی کل کشور با ورود به بحث پایان نامه های تقلبی، گزارش های کارشناسی از وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری را دریافت کرده است.« 

وی درباره فک پلمب برخی مراکز فروش پایان نامه نیز توضیح داد: »25 موسسه تهیه و فروش پایان نامه با حکم 

قضایی پلمب شده بود که در برخی موارد بدون هماهنگی، فک پلمب صورت گرفت و ادعای نابودی مدارک را 

داشتند، اما پرونده این مراکز همچنان باز است و تصاویری از آنها مبنی بر نگهداری مدارک در اختیار داریم.« 

آقابابایی ادامه داد: »بعد از پلمب این مراکز، بازجویی های اولیه در بازپرسی انجام و برای آنها قرار تامین صادر 

شد. در برخی موارد حسب تشخیص قانونی و با حضور نماینده وزارت علوم و پلیس، تعدادی از این مراکز فک 

پلمب شدند.« 

مدیرکل دفتر حقوقی وزارت علوم افزود: »مقامات قضایی یک هیات کارشناسی برای بررسی حافظه رایانه های 

این مراکز به منظور بررسی اطلاعات در نظر گرفته اند. همچنین محل تحصیل دانشجویان یا کارشان مشخص 

و با این مراکز مکاتبه شده است.« 

روسای۸دانشگاهکشورانتخابشدند

سعیدرضا عاملی، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار کرد: »در جلسه 34 کمیته تعیین روسای دانشگاه ها 

که در محل دبیرخانه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد، با موافقت اعضای این کمیته، روسای هشت 

دانشگاه کشور انتخاب شدند.« 

وی ادامه داد: »براســـاس رأی اعضای کمیته، کامبیز مینایی به عنوان رئیس دانشـــگاه جهرم، حسن ختن لو 

به عنوان رئیس دانشگاه صنعتی همدان، فرهاد یکه یزدان به عنوان رئیس دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین 

طوسی، رضا نصراصفهانی به عنوان رئیس دانشگاه هنر اصفهان و قاسم برید لقمانی به عنوان رئیس دانشگاه 

یزد انتخاب شـــدند.« عاملی اضافه کرد: »همچنین مجید شـــیرانی به عنوان رئیس دانشـــگاه علوم پزشکی 

شـــهرکرد، علیرضا زالی به عنوان رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و محمدرضا قدیر به عنوان رئیس 

دانشگاه علوم پزشکی قم انتخاب شدند.« به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، در جلسه کمیته 

تعیین روسای دانشگاه ها به ریاست سعیدرضا عاملی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، رستمی رئیس نهاد 

نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـــگاه ها، غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و نمکی وزیر بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی حضور داشتند. 

فروشصندلیدردانشگاههایعلومپزشکیارتباطیبهسازمانسنجشندارد

 ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور اظهار کرد: »هر سال اسامی پذیرفته شدگان رشته های 

علوم پزشـــکی که از طریق کنکور سراسری وارد دانشگاه ها می شوند، از سوی سازمان سنجش آموزش کشور 

به وزارت بهداشت اعلام می شود، بنابراین مشکلی در این زمینه وجود ندارد. فروش صندلی در دانشگاه های 

علوم پزشـــکی در مورد افرادی صدق می کند که خارج از سیستم سازمان سنجش آموزش کشور یعنی از روش 

انتقال دانشـــجویان خارج به داخل صورت می گیرد.« خدایی خاطرنشان کرد: »دانشگاه های علوم پزشکی و 

وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشکی باید لیست اسامی دانشـــجویان موجود را با لیست معرفی شدگان 

سازمان سنجش آموزش کشور مطابقت دهند تا اگر مغایرتی وجود داشته باشد، متناسب با آن برخورد شود و 

این یکی از وظایف وزارت بهداشت است که بخواهد لیست ها را مطابقت دهد.« 

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور ادامه داد: »اظهارنظر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره  فروش 

صندلی قابل تامل است. بحث فروش صندلی در دانشگاه های علوم پزشکی هیچ ارتباطی به پذیرفته شدگان 

رشته های علوم پزشکی که از طریق سازمان سنجش معرفی می شود ندارد و تاکید می کنم این مباحث خارج 

از سازمان سنجش اتفاق افتاده است.« 

درگپوگفتیبارئیسپژوهشگاهوشبکهآزمایشگاهیدانشگاهآزاداسلامیمطرحشد

می خواهیم سهم 38 درصدی از پژوهش کشور باشیم

دانشگاه

محمدرضا حیاتی
دبیر گروه   دانشگاه
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